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nejistota v tradičním byznysu nutí pojišťovny poohlížet 
se po ziscích jinde. Volba často padne na lukrativní 
nemovitosti v centru Prahy, které nabízejí vysoké 
výnosy. Česká pojišťovna koupila Hotel Prague Inn, 
skupina VIG získala historický palác kotva a realitní 
větev Allianz se uchází o kancelářské centrum 
Florentinum. Realitní investice pojišťoven stabilně 
rostou. Některé pojišťovny uložily do nemovitostí více 
peněz, než kolik mají ve státních dluhopisech.  PraHa / str.5

Minimální mzda vzroste

Vítězství odborářů a mini- 
stryně práce: vláda od  
1. ledna zavádí minimální 
mzdu 11 tisíc korun. str. 2

Nové zdymadlo zlepší 
plavbu centrem Prahy
V metropoli se po více než 
třiceti letech bude stavět 
nová plavební komora. 
Stavba za 650 milionů 
lodím zjednoduší proplou-
vání centrem města. str. 4

Egyptská anabáze Škody

Mladoboleslavská auto-
mobilka měsíce bojuje 
s výhradním zástupcem 
v Egyptě, firmou Artoc 
Auto, a jejím majitelem 
Shafikem Gabrem. str. 6

Vítek přebuduje 
brněnskou Zbrojovku
Příznivá situace na trhu 
vrátila do hry projekt sku-
piny CPI. Nový plán je však 
výrazně skromnější, než se 
čekalo. str. 7

Volný pád zlata

Hodnota zlata na komodit-
ním trhu výrazně propad-
la. Ještě hůř na tom jsou 
těžaři drahého kovu. str. 8
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Zámořské vize
Příští rok začneme  
v chile stavět několik 
elektráren, říká majitel 
Solek Group zdeněk 
Sobotka.
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Ján SimKanič:

Stejně je to od toho havla 
pěkná sprosťárna, načasovat 
si osmdesátku takhle těsně 
před volbama.

twitter.com/e15news
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Ištvan zase pohořel
Vrchnímu žalobci Ivu Ištvanovi se už dlouho 
nedaří, zvlášť v posledních dnech má ale fakt 
smůlu. Na základě výroků policejního preziden-
ta Tomáše Tuhého nechá nejvyšší státní zástup-
ce Pavel Zeman přezkoumat kauzu „brutálního 
úniku informací“. Vyšetřování případu, který 
Tuhý považuje za vykonstruovaný a cílený 
proti sobě, rok a půl dozoroval právě Ištvan. 
Ten se v hysterii kolem policejní reorganizace 
přidal na stranu jejích odpůrců a nařkl Tuhého 
z porušení zákona. Po rozhodnutí Zemana 
přišla další rána. Soud řešící Nagygate opět 
neuvěřil fantazmagorickým skládankám 
olomouckého jakobína a už poněkolikáté dal 
za pravdu výpovědi expremiéra Petra Nečase. 
Zdá se, že nové střípky, které by mohl skládat, 
už zapálený bojovník s kmotry a korupcí nemá. 
Ostatně je podle všeho ani nikdy neměl. Kdyby 
jako žalobce skončil, nebyla by to vůbec škoda. 
O práci by se bát nemusel. Snaživé packaly teď 
zaměstnávají celníci.

Mimochodem, podobnou pověst si vybudoval 
ministr spravedlnosti Robert Pelikán (ANO), 
který statní zástupce řídí. V rezortu se rozhádal 
prakticky se všemi, žádný důležitý zákon ne-
prosadil. Navíc rozvrtal tým připravující nový 
trestní řád. V souvislosti s Pelikánovou kritikou 
policie ho Tuhý nedávno označil za „pubescent-
ního ministra, za něhož se stydí“. Šéf policie 
nyní zopakoval, že na svých slovech trvá. To je 
dobře.

n Zhruba 115 tisícům 
lidí, kteří pracují za mi-
nimální mzdu, stoupne 
od příštího ledna měsíč-
ní výdělek na jedenáct 
tisíc korun. Spodní hra-
nice nejnižší hodinové 
mzdy bude činit šestaše-
desát korun.

Jana Havligerová

Konec dohadů vlády, zaměstna-
vatelů a odborů, našel se kom-
promis. Minimální mzda od no-
vého roku vzroste o 1100 korun, 
z nynějších 9900 na 11 tisíc ko-
run měsíčně. Sociální demokra-
té a odbory si sice představovali 
ještě vyšší růst, kabinet však 
včera nakonec schválil návrh, 
který je přijatelný i pro zaměst-
navatele. Ty vládní opatření 
přijde na zhruba 3,5 miliardy 
korun. Státní správu pak na  
asi 610 milionů.

 „Vláda schválila růst mi-
nimální mzdy, a ta by měla 
růst i v budoucnu. Pracovat se  
lidem musí vyplatit,“ uvedl pre-
miér Bohuslav Sobotka (ČSSD). 
Jeho vláda zvyšuje tento příjem 

každý rok. S navrženým růstem 
nakonec souhlasil i ministr fi-
nancí Andrej Babiš (ANO), kte-
rý měl k zamýšlenému kroku 
původně značné výhrady: „Ta 
mzda je nyní nízká, není důvod 
to neodsouhlasit,“ řekl už před 
jednáním kabinetu.

Nyní činí nejnižší možný vý-
dělek 9900 korun a tuto mzdu 
pobírá 3,2 procenta pracujících, 
což je asi 115 tisíc lidí. Zároveň 
s minimální mzdou se zvýší 
i minimální hodinová mzda, 
a to ze současných 58,70 koruny 
na 66 korun. Ministryně práce 
a sociálních věcí Michaela 
Marksová stejně jako premiér 
soudí, že tyto taxy by měly dál 
růst. Nejnižší možný výdělek 

by podle ní vláda mohla svým 
nařízením zvýšit i příští rok, 
a to buď o pět set, nebo sedm 
set korun. 

„V koaliční smlouvě je, že 
chceme, aby minimální mzda 
dosáhla 40 procent průměrné 
mzdy, tak jako tomu je u většiny 
zemí Evropské unie. Nechce-
me být spolu s Rumunskem 
a Bulharskem na posledních 
příčkách žebříčku,“ konstato-
vala ministryně. Po včerejším 
rozhodnutí vlády bude minimál-
ní mzda činit přibližně 38,2 pro-
centa průměrné mzdy. Ze zemí 
EU má nižší minimální mzdu 
než Česko kromě Rumunska 
a Bulharska také Litva a Maďar-
sko. náZory str. 13

sobotkův kabinet před 
volbami opět přidával

Protagonisté dne

michaela marksová

MinisTryně prácE a soc. věcí
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Sociálním demokratům se 
těsně před volbami podařilo 
prosadit zvýšení minimální mzdy 
o 1100 korun.

str. 2

automobilka narazila v egyptě, 
kde se chce po letité spolupráci 
zbavit výhradního dovozce. vlivný 
byznysmen zatáhl do sporu i vládu.

str. 6

hodnota značky Google narostla 
meziročně o 11 procent. Podle 
jiného průzkumu je dokonce 
nejhodnotnější na světě.

str. 9

Zápisník  
Pavla Otta

nedožIté osmdesátIny bývalého prezidenta Václava Havla si lidé připomněli i v obci Hrádeček na trut-
novsku, kde měl chalupu. Havel zde po roce 1968, kdy byl vyřazen z oficiální kulturní sféry, trávil většinu 
svého času. Vznikla tady jeho stěžejní esejistická díla a v prosinci 2011 zde i zemřel.

SRDCE na HRáDEčKU

Fo
to

 č
tk

další zvýšení minimální mzdy může podle hospodářské komory Čr poškodit 
některé zaměstnavatele. Podnikatelé jsou přesvědčeni o tom, že se minimální 
mzda musí odpolitizovat, reagoval dnes prezident komory vladimír dlouhý 
na rozhodnutí vlády. Podle Svazu obchodu tento krok může například vést 
k uzavření menších obchodů na venkově. zvyšování minimální mzdy znamená 
podle dlouhého nejen zvyšování mzdových nákladů firem, ale i zvýšenou 
administrativu. Problematický je ale i institut zaručené mzdy, který je pro 
mnohé podnikatele palčivější než minimální mzda, protože se dotýká výrazně 
větší skupiny zaměstnanců, dodal. /čtk/

Zvýšení minimální mzdy může poškodit 
některé zaměstnavatele 



n Návrh zákazu kou-
ření na sebe bere 
novou podobu. Vládní 
protikuřácký zákon 
prochází napodruhé 
sněmovnou. Poslanci, 
a to i koaliční, k němu 
opět přidávají svoje 
nápady.

Adéla Čabanová

Vládní návrh, který zakazuje 
kouření v restauracích, na jaře 
poslanci odmítli. Vláda jej pak 
rychle poslala do sněmovny 
znovu. Včera prošel poměrně 
hladce zdravotním výborem 
a jeho projednávání tak může 
pokračovat.

Už nyní je jasné, že neza-
čne platit od letošního silves-
tra, jak předpokládal původní 
návrh. Ministerstvo zdravot-

nictví navrhuje účinnost od  
konce května příštího roku. 
Ministr Svatopluk Němeček 
(ČSSD) přitom nechce ani 
tipovat, jestli se toto datum 
stihne.

Po jarním fiasku se sice 
předsedové koaličních stran 
dohodli na konkrétní podobě, 
v jaké budou návrh znovu 
prosazovat, to ale nebrání ani 
některým koaličním poslan-
cům předkládat pozměňova-
cí návrhy. 

Podle návrhu Rostislava 
Vyzuly (ANO), který zdravotní 
výbor podpořil, by se nesmělo 
kouřit v autě, ve kterém jede 
dítě. O tomto návrhu jednala 
sněmovna už na jaře, kritici 
tvrdili, že je takový zákaz 
špatně vymahatelný.

Němeček žádný z pozmě-
ňovacích návrhů nepodporu-
je. Ty, které zatím zdravotní 
výbor podpořil, mu ale ani 

nevadí. „Žádný z nich nemění 
smysl zákona, neoslabuje 
ho,“ říká.

Podle Vyzuly se zřejmě 
k protikuřáckému zákonu 
bude muset konat další koa-
liční jednání. „Koalice bude 
muset reagovat na podané 
návrhy,“ uvedl Vyzula. „Před-
kládám dva návrhy, když 
nebudou přijaty, já ten zákon 
určitě neshodím,“ dodal.

Na jaře nebylo pro zákon 
dost koaličních hlasů údajně 
proto, že prošel dílčí návrh po-
volit v restauracích stavebně 
oddělné kuřárny. Ten je opět 
ve hře. Poslanec Marek Benda 
(ODS) kromě toho navrhuje 
kuřárny i v kulturních zaříze-
ních nebo na sportovištích. 

Pro koalici je to nepřijatel-
né. „Chceme kuřáky vyhnat 
z restaurací do ulic, tam se 
škodlivé látky rozptýlí,“ říká 
Jaroslav Krákora (ČSSD).

Poslanci zvažují zákaz 
kouření i v autech s dětmi

www.e15.cz | 3 |

Váš autorizovaný partner:

AUTO JAROV
 Osiková 2, 130 00 Praha 3 
 251 002 306
 www.autojarov.cz

• bonus až 40 000 Kč při využití výhodného financování AUTO JAROV
• bonus až 20 000 Kč při výkupu vozu na protiúčet
• věrnostní zákaznická karta AUTO JAROV
• prodloužená záruka

SEAT Leon
Leon ST, 

1,2 TSI Reference, 
1,6 TDi Style, r.v. 2015

Cena již od

299 900 Kč 
vč. DPH

Cena již od

659 900 Kč 
vč. DPH

ŠKODA Superb 
Superb Combi, 

Style, L&K, 2,0 TSi, 2,0 TDI,   
DSG, 4x4, r. v. 2015

Fotografie jsou ilustrativní.

Cena již od

699 000 Kč 
vč. DPH

Audi A5 Sportback
2,0 TDi, Multitronic

r.v. 2015

NAVÍC VÝHODNÉ BONUSY:

Roční vozy v AUTO JAROV za výjimečné ceny
Více na: www.autobazar.autojarov.cz
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Policie včera obvinila 
žalobkyni Dagmar Mácho-
vou z pražského městského 
státního zastupitelství ze 
zneužití pravomoci. Kauza 
se týká vynášení informací 
z trestních řízení, policisté 
zároveň rozšířili obvinění 
dvěma již stíhaným lidem. 
Na zadržení Máchové upo-
zornil server Novinky. O ob-
vinění následně informovala 

dozorová státní zástupkyně 
Lenka Bradáčová, Máchovou 
konkrétně nejmenovala. 
„Policisté Národní protidro-
gové centrály včera zahájili 
trestní stíhání proti třem 
osobám,“ řekla Bradáčo-
vá. „U dvou jde o rozšíření 
původního obvinění, jedna 
- státní zástupce - byla obvi-
něna nově,“ dodala. /čtk/
 více e15.cz

Policie zadržela státní 
zástupkyni máchovou

Kompenzace pro horníky 
jsou schváleny
Vláda těsnou většinou 
schválila kompenzace pro 
propuštěné horníky i z dal-
ších dolů v Česku. Havíři 
pracující na povrchu ovšem 
budou mít méně než horníci 
z OKD. 

Kybernetickou obranu 
Česka převezmou vojáci
Vojenské zpravodajství by 
mělo nově získat odpo-
vědnost za kybernetickou 
obranu České republiky. 
Umožnit to má novela 
zákona, kterou schválila 
včera vláda. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/zalobkyni-machovou-znamou-z-kauzy-opencard-zadrzela-policie-mela-vynaset-informace-1323490
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n Ředitelství vodních 
cest chce za 650 milio- 
nů vyřešit ucpanou 
vodní cestu v Praze

Jan Šindelář

V Praze se po více než tři-
ceti letech bude stavět nová 
plavební komora. Stavbu 
za zhruba 650 milionů má 
v plánu Ředitelství vod-
ních cest, které tak chce 
zjednodušit proplouvání 
lodí centrem města. Nové 
zdymadlo umožní lodím 
vplutí proti proudu do zdrže 
Staroměstského jezu, což 
dnes není možné. Na význa-
mu tím nabude nedaleká 
plavební komora Mánes 
na Šítkovském jezu, která 
dnes vede do „slepé uličky“ 
a slouží pouze při okružních 
plavbách. 

Propojením nového 
zdymadla a Mánesu vznik-

ne nová plavební dráha 
na vltavské vodní cestě, čímž 
se uleví přetížené komoře 
Smíchov. Ta zcela míjí zdrž 
Staroměstského jezu a lodě 
zdvihá až na úroveň hladiny 
nad Šítkovským jezem. Ros-
toucímu lodnímu provozu už 
přitom po téměř sto letech 
služby nestačí. „Dochází zde 
k dopravním zácpám hlavně 
v okolí Karlova mostu, lodě 
během vyčkávání na pro-
plavení krouží kolem mostu 
a například malá rekreační 
plavidla musejí často hodinu 
i déle čekat na proplavení,“ 
řekl zástupce šéfa ŘVC Jan 
Bukovský. Investor nyní 
absolvuje pro získání všech 
povolení nezbytné administ-
rativní kolečko, se zahájením 
stavby se počítá na rok 2019. 

„Je to správný a logický 
počin, který bude výhodný 
pro všechny. Zejména pak 
pomůže menším plavidlům,“ 
řekl deníku E15 šéf Pražské 

paroplavební společnosti Jan 
Hamza. Podle něj se s výstav-
bou paralelní cesty počítalo 
už za první republiky. Nová 
komora vznikne na opačné 
straně Dětského ostrova, než 
je dnešní zdymadlo Smíchov. 
Práce by přitom neměly vý-
razně zasáhnout do plaveb-
ního provozu. „Architektura 
plavební komory je důsledně 
řešena tak, aby odpovídala 
architektuře přilehlé smí-
chovské plavební komory, 
s četným uplatněním kame-
ne,“ doplnil Bukovský. 

Poslední nová plavební 
komora vznikla v Praze 
v polovině osmdesátých let 
spolu s modřanským jezem. 
Počátkem devadesátých let 
pak prošla kompletní rekon-
strukcí komora Podbaba. 
Žádná z nich se ale nemůže 
výkony měřit se zdymadlem 
Smíchov. To patří s 30 tisíci 
proplavenými loděmi ročně 
k nejvytíženějším v Evropě. 

v centru vznikne 
nové zdymadlo

do dvou let by se mohla začít stavět nová dráha pro vodní 
slalom (na vizualizaci) v pražské troji. Zastupitelstvo hlavního 
města schválilo výkup klíčových pozemků za 20 milionů 
korun kvůli plánované revitalizaci veřejného prostoru troja 
− Vodácká, jehož má být nová trať součástí. Zbývá dokončit 
výkup menších pozemků, změnu územního plánu a zajistit 
financování. nová dráha by měla stát přibližně 120 milionů 
korun. Celková délka dráhy bude 529 metrů.

VoDní Kanál
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V Praze je podle ekologického 
sdružení Arnika koncentrace 
těžkého kovu kadmia vyšší, 
než dovolují normy. Sdružení 
mimo jiné testovalo i písek 
na devíti pražských pískovi-
štích a téměř u všech vzorků 
byly limity překročeny.

Kadmium je toxický prvek, 
který se ukládá v lidském těle, 
přičemž škodí zejména dě-
tem, které jsou jeho působení 
vystaveny od raného věku. 
„Kadmium se váže na nejjem-
nější částice prachu, jehož 
hlavním zdrojem je v Pra-
ze doprava. Podílejí se ale 
i průmyslové podniky,“ uvedl 
Milan Havel, který se v Arnice 
specializuje na toxické látky.

Situace na pískovištích 
s ohledem na kadmium není 
podle Havla horší než jinde. 
Hrají si na nich ale děti, které 
si strkají do úst špinavé ruce 
nebo přímo písek či prach, 
takže se působení kadmia 
mohou více vystavit.

Arnika testovala písek 
v devíti pískovištích – 
v Dejvicích nedaleko tříd 
Jugoslávských partyzánů 
a Evropské, na Proseku 
u dálnice D8, v Holešovicích, 
u hlavního nádraží, v Maleši-
cích, kde je spalovna odpadů 
a teplárna, nebo na Spořilo-
vě u Jižní spojky. „Nejvyšší 

byly koncentrace na hřišti 
v Jateční ulici v Holešovi-
cích a v Malešicích,“ uvedla 
Karolína Brabcová z Arniky. 
Městské části mají podle ní 
povinnost písek v pískoviš-
tích pravidelně měnit.

Limit pro obsah kadmia je 
0,5 miligramu na kilogram, 
na většině míst odborníci 
z Vysoké školy chemicko-
-technologické v Praze, kteří 
vzorky zkoumali, naměřili 
0,64 miligramu a v pěti pří-
padech byly hodnoty téměř 
dvojnásobné. Z devíti hřišť 
bylo odebráno 15 vzorků, část 
z pískovišť a část z okolní 
půdy.

Vedle kadmia byly vzor-
ky z pískovišť testovány 
i na jiné těžké kovy, jejich 
limity ale překročeny nebyly. 
Situace v Praze je podle 
Arniky horší než v Madridu 
nebo Hongkongu, kde se 
uskutečnily podobné výzku-
my. /čtk/

arnika: v pískovištích je 
vysoká koncentrace kadmia Praha koupí Milíčovský 

rybník
Praha koupí Milíčovský 
rybník v Praze 11 a dva 
přilehlé pozemky ve čtvrti 
Háje. Město za pozemky 
a rybník zaplatí přibližně 
6,85 milionu korun bez 
DPH. Praha letos rozhodla 
i o vykoupení pozemku 
Cihelna v Bažantnici 
v Praze 14 za 1,3 milionu 
korun a v budoucnu chce 
získat ještě další pozemky 
v přírodních oblastech.

Japonský architekt se 
představuje v galerii
Japonský architekt Kengo 
Kuma, autor budoucího 
olympijského stadionu 
v Tokiu, včera v Praze 
osobně zahájil svou výsta-
vu. Retrospektiva autora, 
který ve svých stavbách 
kombinuje tradiční japon-
ské stavební materiály 
s moderními technologie-
mi, se bude konat v Galerii 
Jaroslava Fragnera.

V Kotvě vystavuje Robert 
Vano
Výstava známého módní-
ho fotografa Roberta Vana 
je od včerejška přístupná 
v obchodním domě Kotva. 
Jmenuje se Memories 
podle jeho nové knihy. 
Expozice nabídne Vanovy 
fotografické vzpomínky 
a na sedmi desítkách 
snímků poprvé představí 
především jeho barevnou 
tvorbu.

Hasiči a záchranáři 
budou spolu
Pražští radní souhlasili 
s budováním výjezdových 
základen zdravotnické 
záchranné služby (ZZS) 
v areálech hasičů. Vedení 
ZZS má zpracovat koncep-
ci, časový harmonogram 
a finanční plán jejich 
rozvoje. O spojení obou 
základen se uvažuje napří-
klad v Holešovicích, kde 
hasiči sídlí v Argentinské 
ulici. /čtk/

Krátce

PoZor na Písek. Pobyt na hři-
šti může být i zdravotně závadný.
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podle informací E15.cz uchá-
zí o kancelářské centrum 
Florentinum. To jsou jen 
tři nové příklady toho, že 
pojišťovny sehrávají 
na českém realit-
ním trhu čím dál 
aktivnější roli.  

„Pojišťovny 
mají již delší 
dobu stabilní 
a relativně 
významnou 
pozici na trhu 
s komerčními 
nemovitostmi. 
Jejich veliká likvidita 
a dostatek finančních pro-
středků jim umožňuje účast-
nit se zajímavých transakcí,“ 
uvedl Michal Hink, partner 
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n Vyšší výnosy než 
v jiných oborech 
přiměly pojišťovny 
ke směrování peněz 
na realitní trh. Patří 
jim už řada lukra-
tivních nemovitostí 
v centru Prahy. 

Daniel Novák

Fond ze skupiny České 
pojišťovny koupil Hotel 
Prague Inn v Praze na Můst-
ku. Pojišťovna VIG získala 
historický palác Kotva vedle 
stejnojmenného obchodního 
domu. Realitní větev pojiš-
ťovacího kolosu Allianz se 

Česká spořitelna   
vlastnila koncem  

loňského roku reality  
v hodnotě přes

8
miliard korun.

JEŽÍŠ TVÁ NADĚJE
SÉRIE PŘEDNÁŠEK

16. 10. – 03. 11. 2016

WWW.T VAN ADEJE .C Z

SPOLEČENSKÉ CENTRUM BETHANY
ZA BRUMLOVKOU 4, PRAHA 4

Pořádá: Sbor Církve adventistů sedmého dne Bethany

PŘEDNÁŠÍ

RADIM
  PASSER

225x80_maranatha_jezis_tva_nedeje.indd   1 5.10.2016   11:09:53

259848/11 inzerce

Pojišťovny investují miliardy do realit

doBrá adresa. Společnosti Generali, mateřské firmě české po-
jišťovny, náleží tato luxusní nemovitost, kterou pořídila na prestižní 
pražské adrese Jungmannova 1.

centrum. V Praze na můstku koupil fond ze skupiny české 
pojišťovny Hotel Prague inn.
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pražské pobočky advokátní 
kanceláře Dentons. Kvůli 
přísným pravidlům ale podle 

něj pojišťovny většinou 
investují jen do nej-

lepších budov 
v nejlepších 

lokalitách. 
Samy 

pojišťovny 
jsou v tomto 
směru po-

měrně skoupé 
na slovo. Česká 

pojišťovna 
však svou zálibu 

v realitách vysvětlila 
alespoň ve výroční zprávě. 
„Investice do nemovitostí 
představují v prostředí 
nízkých úrokových sazeb 
vhodný zdroj vyššího, dlou-
hodobě stabilního výnosu, 
zároveň skýtají příležitost 
kapitálového zhodnocení 
v důsledku růstu tržní ceny 
nemovitosti,“ uvedla.

Česká pojišťovna rovněž 
připouští, že její investice 
do nemovitostí stabilně ros-
tou. Na konci minulého roku 
vlastnila reality v hodnotě 
přes osm miliard korun. Stát-
ních dluhopisů měla v port-
foliu jen za 1,5 miliardy. Loni 
se vydala na realitní nákupy 
dokonce do Varšavy. Koupila 
tam kancelářské centrum 
za více než půl miliardy ko-
run. Předloni Česká pojišťov-
na, respektive její mateřská 
společnost Generali pořídila 
například ještě Palác Křižík 
na pražském Andělu. Zapla-
tila za něj 2,1 miliardy korun. 
Vlastní také luxusní budovu 
v pražské Jungmannově 1. 

Do tuzemských nemovi-
tostí soustavně investuje 

rakouská pojišťovací skupina 
VIG, k níž patří Kooperativa. 
Již dříve získala v centru Pra-
hy Burzovní palác a nedávno 
k němu přikoupila historický 
palác Kotva v sousedství zná-
mého obchodního domu.

Allianz Real Estate, která 
brousí kolem Florentina, 
letos založila společný pod-
nik s developerem skladů 
a průmyslových hal VGP. 
Hodnota transakce převýšila 
půl miliardy eur. 
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n Společnost Solek 
Group v příštích dvou 
letech postaví v Chile 
sluneční elektrárny 
o výkonu 54 mega-
wattů. Část peněz do-
dají čeští dluhopisoví 
investoři.

Jan Stuchlík

Česká solární firma Solek 
Group připravuje emisi 
dluhopisů, která jí umožní 
postavit desítky megawattů 
slunečních elektráren 
v Chile. České investory bude 
žádat o desítky milionů 
dolarů. Na projekt chilských 
elektráren o výkonu 54 me-
gawattů bude potřebovat  
75 milionů dolarů. Část bude 
financovat z vlastních zdro-
jů, na část si půjčí od chil-
ských bank a zbytek by měli 
dodat zájemci o dluhopisy.

„Chystáme se a intenziv-
ně pracujeme s právními 

poradci a bankami na emisi 
dluhopisů, kterou plánujeme 
příští rok vydat v objemu až 
500 milionů korun s oče-
kávaným výnosem do šesti 
procent ročně. Další detaily 
k prodeji a distribuci proza-

tím prozrazovat nemůžeme,“ 
uvedl majitel Solek Group 
Zdeněk Sobotka. Jeho solární 
dluhopisy tak budou výno-
sově srovnatelné například 
s realitními dluhopisy. Po-
drobnosti o jménu aranžéra 
emise a distribuci dluhopisů 

chce Solek doladit do konce 
roku. Sobotka je přesvědčen, 
že riziko spojené s držením 
dluhopisů se blíží nule. 

Chile chce solární elek-
trárny stavět a investorům 
vytváří příznivé podmínky. 
Solek si původně chtěl říci 
o peníze přímo v Chile, ale 
nakonec od toho upustil. 
„Tamní dluhopisový trh není 
příliš rozvinutý. Navíc je 
v Česku volných peněz dost,“ 
připomněl Sobotka.

Další variantou byla emise 
eurobondů v Londýně. Tam 
ale Solek narazil na velikost 
emise. „Museli bychom 
chtít nejméně 120 milionů 
dolarů. Problém je, že tyto 
peníze musíte umět rychle 
a dobře použít. Nemůžete 
si je nechat na účtu, když 
z nich už za čtvrt roku mu-
síte platit úroky,“ vysvětluje 
Sobotka. Elektrárny v Chile 
bude Solek stavět postup-
ně. Všechny by měly být 
hotové do konce roku 2018.
 roZHovor str. 10 a 11

solek chystá emisi 
solárních dluhopisů 

n Mladoboleslavská 
automobilka se snaží 
ukončit více než dva-
cetiletou spolupráci 
s vlivným egyptským 
byznysmenem. Ten se 
však nehodlá vzdát. 

David Vagaday

Do Egypta nedávno zamířila 
delegace vrcholných mana-
žerů Škody Auto, aby zjistila 
situaci na tamním trhu a jed-
nala s možnými nástupci 
dosavadního výhradního 
dovozce, firmy Artoc Auto, 
kterou vlastní Shafik Gabr. 
Napsal to server Dailynews- 
egypt.com. Škodovka  se 
podle něho snaží spolupráci 
s Gabrem po více než dvaceti 
letech ukončit. Vlivný a bo-

hatý egyptský byznysmen 
to tak ale nehodlá nechat, 
pustil se s automobilkou 
do soudní bitvy a o pomoc 
požádal egyptskou vládu. 
Na českou společ-
nost také prší 
stížnosti kvůli 
nedostatku 
dílů.

Sama auto-
mobilka udá-
losti v Egyptě 
na dotaz E15.cz  
příliš nevy-
jasnila. Mluvčí 
Tomáš Kubík pouze 
sdělil, že Škoda prů-
běžně vyhodnocuje prodejní 
organizaci na všech trzích, 
a pokud je to nezbytné, při-
jímá opatření. „Primárně je 
třeba zajistit, aby případný-
mi změnami nebyli dotčeni 
naši zákazníci. Egyptský trh 

není v tomto ohledu výjim-
kou,“ dodal Kubík.

Podle něj Egypt z dlouho-
dobého hlediska patří mezi 

atraktivní trhy, stejně 
jako zbytek severní 

Afriky. Škoda 
aktuální pro-

dejní čísla ze 
země ve svých 
výkazech 
už neuvádí. 
Naposledy 

lze dohledat, 
že za první 

loňské pololetí 
prodala v Egyptě 

5400 vozů. Artoc Auto 
se na svém webu chlubí, že 
od roku 1994 prodala sedm-
desát tisíc nových škodovek.

Mladoboleslavská firma 
podle Dailynewsegypt.com 
zjistila, že ke konci roku 
vyprší smlouva s Artoc Auto. 

Škodu auto poškozuje spor 
s egyptským dovozcem

Na projekt chilských 
elektráren bude 
třeba 75 milionů 
dolarů. Část pokryjí 
vlastní zdroje, část 
banky a zbytek 
dluhopisy.

Podle posledního 
dostupného údaje Artoc 
Auto prodala v Egyptě 

v prvním loňském pololetí

5400
vozů. automobilka Škoda auto bude ve svém závodě v kvasinách 

na rychnovsku od ledna vyrábět i v sobotu. zákazníci totiž na tamní 
modely čekají několik měsíců. dodávky pro evropu proto posílí 
i produkce z ruského závodu, napsal deník hN. Po dohodě podniku 
s odboráři tak budou linky v kvasinách od ledna fungovat 24 
hodin denně, šest dní v týdnu místo dosavadních pěti. vyrábí se 
tam model Superb, sportovně užitkový yeti a připravuje se výroba 
nového kodiaqu. Pro španělský Seat, který rovněž patří do koncernu 
volkswagen, se v kvasinách vyrábí sportovně užitkový vůz ateca.

Prodeje rostou, v kvasinách  
zavedou sobotní směny

Pokusila se proto změnit 
podmínky kontraktu včetně 
nahrazení titulu „výhradní 
obchodní zastoupení“ ozna-
čením „dovozce“. Gabra to 
rozhněvalo a žádal kompen-
zaci sto milionů dolarů. Když 
to Škoda odmítla, snažil se 
firmu prodat za 225 milionů 
dolarů, ale nenašel zájemce. 

Automobilka v prvním čtvrt-
letí v souladu s kontraktem 
oficiálně oznámila „neochotu 
obnovit smlouvu“. 

Gabr se obrátil na egypt-
skou vládu, investiční 
agenturu a ministerstvo 
průmyslu a Škodovku  zaža-
loval. Žalobu navíc doprovází 
řada dalších stížností proti 
Škodě vznesených zákazní-
ky k agentuře pro ochranu 
spotřebitelů. Důvodem je 
nemožnost udržovat vozy 
kvůli váznoucím dodávkám 
dílů. „Celkově to mateřskou 
společnost (Škodu) dostává 
do vážné situace,“ napsal 
Dailynewsegypt.com.
 více e15.cz

oBráBěcí a tvářecí stroje vyrobené loni v česku 
dosáhly hodnoty 173 miliard korun, což představuje meziroční 
růst o 11,7 procenta. Vývoz vzrostl o šest procent na 17,4 mi-
liardy korun, uvedl na mezinárodním strojírenském veletrhu 
v Brně Svaz strojírenské technologie. 

EXPoRtéRům SE Daří

Fo
to

 č
tk

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/skoda-auto-ma-potize-v-egypte-valci-se-svym-importerem-a-prsi-na-ni-stiznosti-1323460


n Příznivá situace 
na trhu oživila jeden 
z největších developer-
ských projektů mimo 
Prahu. Oproti původ-
nímu záměru se však 
v bývalé brněnské 
Zbrojovce bude stavět 
o poznání skromněji.

Daniel Novák

Obří developerský projekt 
v areálu bývalé Zbrojovky 
v Brně získává po letech 
nové obrysy. Jsou však výraz-
ně jiné, než jak se o nich mlu-

vilo v roce 2007, kdy skupina 
CPI ještě ve spolupráci s J&T 
pozemky získala za více 
než sedm set milio-
nů korun. Místo 
tisíců bytů jich 
vyroste jen 
osm stovek. 
Projekt 
jednoho 
z nejbohat-
ších Čechů 
Radovana 
Vítka počítá i se 
třiceti tisíci metry 
čtverečními kance-
láří a ještě větším objemem 
průmyslových prostor. To 
vše přijde na čtyři miliardy 
korun. Původní projekt by 

přitom spolkl kolem deseti 
miliard. 

Původně se počítalo se 
začátkem výstavby 

v roce 2009. Kvůli 
krizi se však 

termín několi-
krát posunul. 
CPI se navíc 
na několik 
let z projektu 

stáhla. Vrátila 
se do něj letos. 
„Projekt jsme 

koupili v rámci 
většího portfolia 

výnosových nemovitostí 
v České republice i v za-
hraničí,“ uvedl generální 
ředitel CPI Martin Němeček. 

V lokalitě prý kvůli menšímu 
počtu bytů, než se plánovalo, 
nevznikne čtvrť, která by 
žila jen během pracovního 
dne. „Chceme postavit místo, 
které bude žít. Nechceme 
stavět jen kancelářskou nebo 
bytovou čtvrť,“ zdůraznil 
výkonný ředitel CPI Zdeněk 
Havelka. 

Brno developery láká díky 
tomu, že je tam po Praze 
nejčilejší realitní cvrkot. 
„Prodej za první polovinu 
roku se zvýšil o více než sto 
procent od konce roku 2015. 
V Brně se měsíčně prodá  
180 nových bytů a to je velmi 
zajímavé i pro velké develo-
perské společnosti. Pokud 

k tomu připočteme pružněj-
ší prostředí, tak určitě již 
mnoho developerů zvažuje 
možnosti snížení rizika, 
které plyne z orientace jen 
na pražský trh,“ uvedl ana-
lytik developerského trhu 
František Brož. 

Přesto se Vítek do stavby 
rezidencí nepustí hned. 
Mimo jiné kvůli tomu, že 
lokalita musí nejdříve projít 
změnou územního plánu. Le-
tos začal sanačními pracemi. 
Následovat bude odstranění 
budov s narušenou statikou 
a rekonstrukce šesti stávají-
cích budov. Dvě první zcela 
nové budovy mají vzniknout 
v roce 2020.  více e15.cz
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Nynější 
úsporná varianta  
projektu vyjde na 

4
miliardy korun. 

V původním rozsahu  
by to bylo deset  

miliard.

  
www.ppas.cz                                 840 555 333

Jezděte na CNG za 1 Kč/km a šetřete životní prostředí.

SLEVA až 35 % na nové CNG auto

VŽDY NĚCO NAVÍC
více výhod
VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO NAVÍCNAVÍCNAVÍC
více výhodvíce výhodvíce výhod

254365/122 inzerce

ve velkém. Projekt 
jednoho z nejbohat-
ších čechů Radovana 
Vítka počítá se třiceti 
tisíci metry čtvereční-
mi kanceláří a s ještě 
větším objemem prů-
myslových prostor.vi

zu
al

iz
ac

e 
c

pi

vítek udělá ze Zbrojovky byty a kanceláře

Počet osobních aut  
poprvé přesáhl pět milionů 
Počet registrovaných osob-
ních vozů za první pololetí 
stoupl o 167 tisíc na 5,06 mi- 
lionu. Prvně tak překročil 
hranici pěti milionů, ukazují 
data Sdružení automobilové-
ho průmyslu. Průměrný věk 
osobních aut činí 14,7 roku. 
Prodej nových vozů za tři 
čtvrtletí meziročně vzrostl 
o téměř třináct procent 
na 192,7 tisíce a za celý rok 
míří k rekordu.  více e15.cz

Forbes: Nejbohatší v Česku 
jsou Kellner a Babiš 
Nejbohatším Čechem zů-
stává podle časopisu Forbes 
majitel PPF Petr Kellner 

s 255 miliardami korun, 
druhý je majitel Agrofertu 
a ministr financí Andrej 
Babiš se sedmdesáti miliar-
dami. O třetí příčku s majet-
kem po 49 miliardách korun 
se dělí vlastník CPI Radovan 
Vítek s majitelem KKCG Kar-
lem Komárkem.  více e15.cz

Penta prodala výrobce 
krmiv pro kočky a psy
Čínská společnost Hillhouse 
Capital Management, dlou-
hodobý investor zejména 
na asijských trzích, se stala 
novým majitelem německé-
ho výrobce krmiv pro kočky 
a psy Gimborn. Toho prodala 
středoevropská investiční 
skupina Penta, aniž zveřejni-
la výši obchodu. /čtk/ 

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/vitek-prebuduje-brnenskou-zbrojovku-na-byty-a-kancelare-z-puvodniho-rozsahu-ubral-1323479
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/pocet-osobnich-aut-v-cesku-poprve-prekonal-petimilionovou-hranici-1216385
http://zpravy.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/forbes-nejbohatsimi-cechy-zustali-kellner-babis-vitek-a-komarek-1323449
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Země množství Kurz

austrálie 1 18,349

Čína 1 3,612

dánsko 1 3,631

eMu 1 27,020

chorvatsko 1 3,599

Japonsko 100 23,369

kanada 1 18,228

Maďarsko 100 8,837

Norsko 1 3,005

Polsko 1 6,292

rusko 100 38,595

Švédsko 1 2,807

Švýcarsko 1 24,632

Turecko 1 7,890

uSa 1 24,085

velká Británie 1 30,647

Kurzovní lístek čnB Platnost od 5. 10. 2016 

název Kurz [Kč] Změna  [%]

ceTv 56,20 1,54 %

Čez 436,60 2,73 %

erste Bank 711,60 0,96 %

Fortuna 87,50 -0,17 %

kofola 400,00 2,17 %

kB 839,50 0,55 %

Moneta 80,30 0,50 %

o2 cr 232,80 -0,94 %

Pegas 789,50 -0,13 %

Philip Mor. Čr 12 420,00 0,28 %

TMr 710,00 1,43 %

unipetrol 180,45 1,38 %

viG 481,90 0,19 %

Celkový objem (v tisících korun) 861 590 

akcie na pražské burze 5. 10. 2016 

Čínská  
měna  
v první lize
Počátek závěrečného čtvrtletí 
byl ve znamení dlouho avizo-
vané události – Mezinárodní 
měnový fond poprvé od roku 
1999 změnil složení koše své 
měnové a účetní jednotky SDR 
v češtině označované jako 
Zvláštní práva čerpání. 

Jedná se o instrument, který 
MMF emituje ve prospěch 
svých členských zemí v situa-
cích, kdy se globální finanční 
trhy potýkají s nedostatkem 
mezinárodní likvidity. Za SDR 
mají členské země v případě 
problémů s financováním 
svých schodků na běžném 
účtu platební bilance možnost 
získat potřebné devizy. A prá-
vě s letošním říjnem vstoupilo 
do elitního klubu světových 
rezervních měn i čínské ren-

minbi. Měnový koš SDR je tak 
aktuálně tvořen pěti měnami. 
Největší podíl, téměř 42 pro-
cent, zaujímá americký dolar, 
následovaný eurem s podílem 
lehce přes 30 procent. 

A na třetím místě je již čín-
ské renminbi s podílem přesa-
hujícím 10 procent. Následují 
poslední dvě rezervní měny – 
japonský jen a britská libra. Co 
to znamená pro obchodníky? 

Těžko očekávat, že by 
na rozdíl od ostatních svě-
tových měn byla ta čínská 
ponechána volnému floatingu. 
Čínská centrální banka bude 
využívat své nástroje včetně 
intervencí, aby udržela kurz 
stabilní s cílem podpořit 
pozitivní obraz renminbi jako 
důvěryhodné rezervní měny. 
Očekávat lze zvýšený zájem 
o portfoliové investice v čín-
ských jüanech. 

To by v nadcházejících 
letech mělo vést k dalšímu roz-
voji čínských finančních trhů 
– dluhopisových i akciových. 
Jenom na dluhopisový trh by 
podle komentáře agentury 
Bloomberg mohl během pěti let 
připlynout až bilion dolarů.

autor je analytikem v komerční bance

Z parketu

Jan Vejmělek

Cena akcií největší britské 
maloobchodní společnosti 
Tesco vylétla o devět procent 
na 13měsíční maximum poté, 
co firma zveřejnila výsledky 
za první finančním pololetí, 
ve kterém zvýšila 
provozní zisk bez 
zahrnutí jed-
norázových 
položek 
o 60 pro-
cent na  
596 mili-
onů liber 
(přes 18 mi-
liard korun). 
Oznámila to 
včera firma, kte-
rá působí i v Česku. 
Generální ředitel podniku 
Dave Lewis zavádí opatření 
ke zlepšení hospodářských 
výsledků poté, co se Tesco 
dostalo pod zvýšený tlak 
kvůli změnám v nákupních 
zvyklostech spotřebitelů, ros-
toucí konkurenci ze strany 

diskontních prodejců a skan-
dálu kolem nadhodnocování 
zisků. Lewis, který se do čela 
podniku postavil v září 
2014, se soustředí na snižo-
vání cen, změny v nabídce, 

zlepšování zákaznických 
služeb a zjednodu-

šování vztahů 
s dodavateli. 

Přikročil pro 
ozdravění firmy 
ke zrušení tisí-
ců pracovních 
míst a prodal 

aktivity v Jižní 
Koreji a Turec-

ku. Tesco také 
uvedlo, že je na cestě 

k dosažení celoročního 
zisku ve výši 1,2 miliar-
dy liber, což je zhruba 
v souladu s očekáváním 
analytiků. Dodala, že v rámci 
snahy o posílení ziskovosti 
v příštích třech letech zvýší 
investice do svých obchodů 
a distribuční sítě. /čtk/

Zisk teska výrazně 
překvapil

n Téměř 11 procent 
ztratily během jediného 
dne akcie největšího 
světového těžaře zlata. 

Jaroslav Bukovský

Zlato má za sebou největší 
burzovní otřes od prosince 
2013. Jen během úterka pro-
padla jeho cena o více než tři 
procenta, drahý kov je tak nej-
levnější od počátku letošního 
léta. Ruce pryč dali investoři 
i od jeho těžařů. 

Zlatý index FTSE sdružující 
lídry branže přišel během 
jediného dne o bezmála osm 
procent. Zlato ztrácí u in-
vestorů na lesku tváří v tvář 
očekávanému zpřísnění 
politik hlavních centrálních 
bank světa. „Ceny tlačí dolů 
sílící sázky na růst amerických 
sazeb a možné omezení dlu-

hopisových nákupů ECB, které 
očekávám od března příštího 
roku,“ uvádí analytik Patria 
Tomáš Vlk. Troyská unce zlata 
je nyní k mání za 1270 dolarů, 
na svém vrcholu v červenci se 
přitom obchodovala takřka 
o sto dolarů dráže. Propad cen 
podle expertů zřejmě ještě 
není u konce. „Za předpokladu, 
že nedojde k nějakým turbu-
lencím v geopolitické situaci, 
očekávám s blížícím se kon-
cem roku pokles cen zlata pod 
1200 dolarů za troyskou unci,“ 
soudí ekonom Petr Hlinomaz. 
Pro investory by to znamenalo 
další, zhruba šestiprocentní 
pokles cen.

Levnější kov drasticky do-
padl na jeho producenty. Akcie 
největší těžební společnosti 
drahého kovu Barrick Gold tak 
například během úterka ztrati-
ly 11 procent, obdobný propad 
potkal i další velké hráče jako 

Newmont Mining nebo Gold-
corp. Letos se přitom drahým 
kovům daří. Zlato podražilo 
takřka o pětinu, o třicet pro-
cent zhodnotilo stříbro. Další 
ránu zlatu může uštědřit už 
v pátek americká ekonomika, 
konkrétně údaj o zámořské 
nezaměstnanosti. „Čím silnější 
Amerika, tím slabší zlato,“ 
říká expert BMI Research John 
Davies.

Zlato propadlo nejvíce 
za tři roky
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Vývoj cen zlata  
(v dolarech za unci) 

 pramen investing.com 
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méně dluHu. investoři spekulují, že ECB brzy omezí dluhopisové nákupy. 

Tesco je na dobré cestě  
k dosažení celoročního 

zisku ve výši

1,2
miliard liber.



Hodnota značky Apple letos 
stoupla o pět procent na více 
než 178 miliard dolarů, firma 
Apple ale začala vykazovat 
pokles odbytu populárních 
telefonů iPhone. Vyplývá to 
z žebříčku stovky nejcen-
nějších značek světa, který 
včera zveřejnila výzkumná 
společnost Interbrand.

Na druhém místě zůstala 
značka Google, jejíž hodnota 
stoupla o 11 procent na více 
než 133 miliard dolarů. Třetí 
místo si udržela Coca-Cola 
navzdory poklesu hodnoty 
o sedm procent na 73,1 mi-
liardy dolarů. Na paty jí ale 
šlape značka Microsoft, jejíž 
hodnota se zvýšila o osm pro-
cent na 72,8 miliardy dolarů. 
Německá značka Volkswagen 
se v žebříčku propadla ze  
35. místa na 40. příčku, její 
hodnota se snížila o devět pro-
cent na 11,4 miliardy dolarů. 
Volkswagen, jehož součástí je 

česká Škoda Auto, je největší 
automobilkou v Evropě. Potý-
ká se však s negativními dopa-
dy skandálu kolem manipulací 
s testy emisí. 

Společnost Interbrand 
do výpočtu hodnoty značek 
zahrnuje například finanční 

apple zůstává nejhodnotnější 
značkou, výrazně roste google

www.e15.cz | 9 |

Britský finanční sektor tvrdě zasáhne brexit
Až o 38 miliard liber (téměř 1,2 bilionu korun) by mohl 
přijít britský finanční průmysl v důsledku takzvaného 
tvrdého brexitu zahrnujícího odchod Británie z jednotné-
ho evropského trhu. Vyplývá to podle agentury Reuters ze 
studie poradenské společnosti Oliver Wyman. 

Automobilka Fisker chce konkurovat Tesle

Henrik Fisker, jehož firma na výrobu elektromobilů v roce 
2013 zkrachovala, se hodlá vrátit na trh. Tento týden ozná-
mil, že v příštím roce představí nový vůz, který bude konku-
rovat elektromobilům společnosti Tesla Motors. více e15.cz

 
Japonský pivovarník Asahi má zájem o část SABMilleru
Japonský pivovar Asahi Group Holdings hodlá nabídnout více 
než 500 miliard jenů (117 miliard korun) za aktivity společnos-
ti SABMiller ve východní Evropě, mezi které patří i Plzeňský 
Prazdroj. Informoval o tom japonský list Nikkei. Prodej 
aktivit SABMilleru v Česku, Polsku, Maďarsku, Rumunsku 
a na Slovensku je součástí podmínek pro převzetí ze strany 
rivala Anheuser-Busch InBev. /čtk/                                       více e15.cz

Krátce

Přejděte na moderní kartu

233 113 435    
www.gpcard.cz

• Odpadá distribuce 
stravenek v rámci fi rmy

• Jen u nás můžete 
mít karty do zásoby, 
které ušetří čas a peníze

Zaplatíte s ní ve více než 7.000
restauracích, řetězcích, potravinách ...restauracích, řetězcích, potravinách ...

Stravenková karta 
s nejširší sítí
Sodexo Gastro Pass CARD
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258682/12 inzerce

Špatné úvěry a neefektivní 
modely podnikaní jsou 
důvodem, proč evropské 
banky budou potřebovat 
očistu a konsolidaci. Ve své 
pravidelné zprávě o glo-
bální finanční stabilitě to 
uvedl Mezinárodní měnový 
fond (MMF). 

Navzdory potížím se 
v Evropě ale celková rizika 
globální finanční stability 
od minulé zprávy z dubna 
podle MMF snížila. Zota-
vení cen komodit pomohlo 
některým rozvíjejícím se 
trhům a obavy ze zpoma-
lení hospodářského růstu 

v Číně zmírnila politika 
tamní vlády zaměřená 
na podporu růstu.

Nízká ziskovost bank 
způsobená nízkými úro-
kovými sazbami a slabým 
hospodářským růstem by 
mohly časem ohrozit rezer-
vy evropských bank, které 
mají jako polštář na horší 
časy, což podkopává jejich 
schopnost podporovat eko-
nomické oživení a oslabuje 
stabilitu. „Snížení objemu 
špatných úvěrů a řešení 
nedostatku kapitálu ve sla-
bých bankách je prioritou,“ 
uvedl MMF. /čtk/

mmF: evropské banky 
nutně potřebují očistu
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výsledky produktů a služeb 
nabízených pod značkou či 
vliv značky na zákazníka. 

Hodnotou značek se zabývá 
také výzkumná firma BrandZ, 
kde byl letos Apple na vedoucí 
pozici vystřídán Googlem, 
upozornila agentura DPA. /čtk/

pramen interbrand

Pořadí Značka
Hodnota značky 
(2016,v mld. dolarů)

meziroční změna 
hodnoty (v %)

1. Apple 178,12 5

2. Google 133,25 11

3. Coca-Cola 73,1 -7

4. Microsoft 72,8 8

5. Toyota 53,58 9

6. IBM 52,5 -19

7. Samsung 51,81 14

8. Amazon 50,34 33

9. Mercedes-Benz 43,49 18

10. GE 43,13 2

euForIe. Podle vědců může pohled na produkty applu u některých lidí vyvolávat náboženskou euforii. 



v síti, což vychází na dalších 
pět až šest dolarů. Takže my 
inkasujeme zhruba  
70 dolarů za megawatthodi-
nu. To je naprosto dostačují-
cí tržní cena.

 Jaká je výnosnost takové 
investice?
Díky vysokému osvitu se 
dostáváme na výnos přes  
13 procent ročně. Ve speci-
fických oblastech pouště 

Atacama lze bez problémů do-
sáhnout i výnosu 20 procent.

 Pořád platí, že v Chile 
chcete postavit několik de-
sítek megawattů solárních 
elektráren?
Máme plán dostat se na  
54 megawattů. Půjde o malé 
zdroje s výkonem do devíti 
megawattů.

 Za jak dlouho?
Za dva roky. Stavět bychom 
měli příští rok a hotové by 
vše mělo být v roce 2018.

 Jak budete takový rozvoj 
financovat?
Vydáme dluhopisy. Budeme 
přímo investorem a provozo-
vatelem elektráren. Po určité 
době by měly být zajímavé 
pro investiční fondy, které 
jsou schopné je koupit za vel-
mi výhodných podmínek pro 
nás. Jim typicky stačí výnos 
kolem osmi procent ročně. 
Takovým hráčům ale nejde 
prodávat pět šest megawattů. 
Musíme jim nabídnout desít-
ky megawattů.

 Kolik peněz budete 
potřebovat?
Při ceně 1,4 milionu dolarů 
za megawatt to vychází 
na 75 milionů dolarů. Na část 
využijeme vlastní peníze, 
na část dluhopisy, na část si 
půjčíme u chilských bank, 
které nemají s financováním 
solárů problém. 

 Už máte všechny projek-
ty připravené?
Máme připravenou polovinu 
plánované kapacity. Musíme 
je stavět postupně, abychom 
se vešli do požadovaných 
termínů. V Chile platí, že 
musíte elektrárnu uvést 
do provozu nejpozději do  
18 měsíců po získání povole-
ní k připojení. 

 Chile letos pořáda-
lo dosud největší aukci 
na dodávku elektřiny pro 
regulované zákazníky, v níž 
vítězové dostali dvacetile-
tou smlouvu s garantova-
nou cenou. Vy jste se také 
účastnili. Uspěli jste?
Prošli jsme celým admi-
nistrativním procesem až 
do vlastní aukce. Už to byl 
pro nás úspěch. Jedna třetina 
přihlášených se tak daleko 
nedostala. 

 Smlouvu jste dostali?
Ne. Ceny v aukci byly tak 
nízké, že bych za ně vyhrát 
nechtěl. Nejlevnější solární 
elektrárna chtěla jen  

v chile se dá vyrobit 
nejlevnější solární 
elektřina na světě
n Kvůli nepřátelskému prostředí odešla z českého trhu. Teď hodlá společnost 
Solek Group vydělávat na stavbě fotovoltaických elektráren v Chile, Argentině 
a Íránu. Soláry tam podle majitele firmy Zdeňka Sobotky chtějí a investorům 
neházejí klacky pod nohy. „V Chile se díky velkému osvitu dostaneme 
na výnosnost z naší investice ve výši 10 až 15 procent,“ říká.

Jan Stuchlík

 Na konci loňského roku 
jste prodali velkou středo-
českou solární elektrárnu 
Solek V, čímž jste se v pod-
statě stáhli z Česka. Proč 
jste odešli?
Kvůli nejistotě, která tady 
v solárním byznysu panuje. 
Právní a trestněprávní kauzy 
nejsou pro podnikání nic 
příjemného. My jsme byli 
také jedni z těch, kteří byli 
státním zástupcem navrženi 
na odejmutí licence. Samo-
zřejmě se prokázalo, že jsme 
nikdy nepochybili, i když se 
vše zkoumalo do nejmenšího 
detailu. Jedna věc je, když 
vám berou peníze, druhá, 
když se toho snaží dosáh-
nout jakýmkoli způsobem. 
Druhým důvodem odcho-
du bylo, že jsme tady měli 
jenom jeden velký park bez 
silného zázemí.

 Obejde se v Česku 
fotovoltaika někdy bez 
podpory?
Ve světě, třeba v Chile, kde 
jsme aktivní, jsme teď zažili, 
že velké sluneční elektrár-
ny jsou schopny vyrábět 
za nižší cenu než konvenční 
elektrárny.

 Tam jsou ale jiné přírod-
ní podmínky...
To je pravda, ale i v Česku už 
soláry na domech začínají 
ekonomicky vycházet. Pokud 
se budou střešní instalace 
dělat ve velkém, může to být 
lukrativní byznys.

 Vy byste do něj šli?
Dělali jsme si důkladné 
studie. Potíž je v tom, že tu 
pořád existují velká omezení 
pro připojování do soustavy. 
Lepší příležitosti vidíme 
právě třeba v Chile. Dokonce 
přemýšlíme, že bychom se 
pustili do střešních insta-
lací tam. Měli bychom pět 
až deset obchodníků, tým 
inženýrů, tým proškolených 
instalátorů. Víme, že Chilané 
soláry budou chtít, že ceny 
technologií padají, a díky 
tamnímu osvitu to bude pro 
domácnosti lukrativnější. 

Navíc tam neexistují omeze-
ní pro připojování. 

 V létě jste spustili v Chi-
le pilotní elektrárnu. Stát 
tam ale soláry finančně 
nepodporuje. Za kolik tam 
elektřinu prodáváte?
Můžete prodávat přímo 
na spotovém trhu, kde se 
ceny pohybují v průběhu 
roku od 30 do 90 dolarů 
za megawatthodinu. V prů-
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měru se drží kolem  
60 dolarů. Malé projekty, 
jako je ten náš, mohou využít 
nepřímé finanční podpory 
ve formě stabilizované ceny. 
Tu stanovuje každého půl 
roku Národní energetická 
komise ve výši průměrných 
cen v dané oblasti. Naše malé 
zdroje ji mají nyní zafixova-
nou na 64 dolarech. Navíc 
ještě dostáváme kapacitní 
platbu za rezervaci zdroje 

 Při vysokém osvitu 
roste výnos solární 
investice i přes 
13 procent ročně. 
V některých oblastech  
pouště Atacama lze 
dosáhnout i výnosu 
přes 20 procent.
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vstoupil 
do byznysu 
v oblasti 
obnovitelných 
energií v roce 
2010, kdy založil 
společnost Solek holding Se. 
Ta se soustředí na akvizice, 
výstavbu a refinancování 
fotovoltaických projektů. 
Po zkušenosti na českém 
trhu zaměřil pozornost 
na Slovensko a rumunsko. 
Letos Solek uvedl do provozu 
první solární elektrárnu 
v chile. Sobotka je také 
členem rady Smíšené 
obchodní komory Česko-
tichomořské aliance a také 
zakladatelem chilsko-české 
obchodní komory.

Zdeněk  
sobotka (43)

29,10 dolaru za megawatt-
hodinu. Další požadovali 
kolem 40 až 45 dolarů. My 
jsme byli ochotni se pohybo-
vat v rozmezí od 58 do  
66 dolarů.

 Jak si někdo mohl dovo-
lit nabídnout 29 dolarů, což 
je nejnižší cena na světě?
Ten zdroj má vyrůst v poušti 
Atacama, kde od majitele 
nikdo kromě státu elektřinu 
nevykoupí. Je tam velký osvit, 
z jednoho instalovaného 
megawattu vyrobíte za rok až 
2900 megawatthodin. Naše 
elektrárna více na jihu vyrobí 
2200 megawatthodin z jed-
noho megawattu. Oni stavějí 
park s kapacitou 120 mega-
wattů. Díky velikosti jsou 
schopni ve srovnání s námi 
snížit kapitálové náklady 
o pětinu. Chilská média také 
spekulovala, že za tímto 
projektem stojí superlevný 
kapitál s úrokovými sazbami 
blížícími se nule. Banky 
v Chile přitom dávají úvěry 
za čtyři až pět procent.

 Kam se ještě chcete v Již-
ní Americe posunout?
Číslo dvě je pro nás Ar-
gentina, kde je nedostatek 
elektřiny. Celou dobu byla 
elektřina dotovaná, takže 
byla strašně levná. Teď 
Argentina otevřela trh 
a vláda řekla, že sice zdraží 
elektřinu, ale zajistí stabili-
tu dodávek.

 Jaký se vám tam otevírá 
prostor?
Chtěli bychom se účastnit 
jarní aukce na stavbu nových 
zdrojů a dodávky elektřiny. 
Pro sluneční elektrárny je 
důležité, že Argentina má 
na severu v Andách místo 
s vysokým osvitem. Protože 
teď je nedostatek elektřiny, 
uzavírají se nyní smlouvy 
za 80 až 90 dolarů za me-
gawatthodinu, což je velká 
příležitost. Nebude ale trvat 
dlouho. 

 Kromě Latinské Ameri-
ky se intenzivně zajímáte 
o Írán. Jak jste tam daleko?
Teď tam zakládáme pět 
společností. Čtyři budou pro 
development čtyř solárních 
elektráren a pátá jim bude 
poskytovat služby. Vlastnit 
je bude přímo Solek Group 
a náš partner PV Power. 
Hned po založení bude-
me podávat první žádost 
o povolení stavby elektrárny 
od íránské Organizace pro 
obnovitelnou energii. Když 

získáme všechna povole-
ní, rovnou podepíšeme se 
státem smlouvu na výkup 
elektřiny. A to za poměrně 
vysoké výkupní ceny, které 
se pro tento rok u menších 
projektů pohybují kolem 
130 eur za megawatthodinu. 
Osvit tam přitom mají jen 
nepatrně horší než v Chile.

 Jsou náklady ve srovná-
ní s Chile o tolik vyšší, že je 
Írán ochoten zaplatit tolik?
Vysoká cena je v podstatě 
prémie za to, že se nebojíte 
jít do Íránu. 

 Jak velké elektrárny tam 
chcete stavět?
Původní záměr byl na čtyři 
elektrárny po deseti mega-
wattech. Elektrárna do deseti 
megawattů má dvě výhody. 
Máte levné připojení, protože 
se připojujete do distribuční 
sítě, a sáhnete si na nejvyšší 
výkupní cenu. Na druhé stra-
ně máme teď k dispozici hod-
ně zajímavé pozemky, které 
jsou mnohem větší. Nelze 
přitom na jednom pozemku 
postavit několik malých 
elektráren. Takže bychom se 
nakonec mohli pustit do jed-
noho či dvou projektů, které 
budou mít instalovaný výkon 
od  50 do 70 megawattů. 

 Budete tyto elektrárny 
i vlastnit, nebo projekty jen 
připravíte a postavíte pro 
jiné investory?

Na začátku jsme schopní 
do přípravy projektů dát 
své peníze. Vlastní stavbu, 
která už vyžaduje mnohem 
větší objem prostředků, 
můžeme řešit dvěma 
způsoby. Buď najdeme 
investora, který si hotový 
projekt koupí, nebo 
seženeme čistě finančního 
investora, za jehož peníze 
elektrárny postavíme na své 
vlastní riziko a budeme je 
i provozovat. Dnes neumím 
říci, která varianta je lepší.

 Za jak dlouho se investi-
ce při íránských výkupních 
cenách vrátí?
Do pěti let. Pokud ale 
nestihneme do konce 
března podepsat smlouvu 
o výkupu elektřiny, tak 
s velkou pravděpodobností 
přijdeme o atraktivní 
výkupní cenu. Regulátor je 
totiž pro příští rok s největší 
pravděpodobností sníží, 
a to klidně až o polovinu. 
Protože zahraniční investoři 
už v zemi budou a snížení 
výkupní ceny je od dalšího 
podnikání neodradí. 
Ve srovnání se světem bude 
pořád vysoká.

 Stihnete to?
Dva až tři projekty bychom 
měli stihnout podepsat.

 Už jste hledali potenciál-
ní investory?
Ano, zájem je velký. 

 Když se vám rozjede Chi-
le a Írán, budete potřebovat 
další kapitál?
Na příští rok připravuje-
me emisi dluhopisů. Jsme 
v kontaktu s několika čín-
skými partnery, které s po-
mocí ministerstva průmyslu 
a obchodu oslovujeme, jestli 
by neměli zájem do našeho 
byznysu kapitálově vstou-
pit. Dávalo by to smysl, 
protože dovážejí panely 
a střídače.

 V Íránu se výkupní 
ceny pohybují  
i kolem 130 eur za 
megawatthodinu. Je 
to prémie za to, že se 
nebojíte jít do Íránu.
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n V debatě kandidátů 
na místo vicepre-
zidenta USA došlo 
i na protiraketový štít 
v Česku a Polsku.

Ostré výměny názorů 
na téma připravenosti Do-
nalda Trumpa na prezident-
ský úřad dominovaly úterní 
debatě viceprezidentských 
kandidátů Tima Kainea 

a Mikea Pence. Zatímco 
demokrat Kaine kritizoval 
newyorského miliardáře 
za egoismus a neochotu 
zveřejnit daňové přiznání, 
republikán Pence jej hájil 
a kontroval nařčením Hillary 
Clintonové z toho, že jako 
součást politického esta-
blishmentu zavinila slabou 
pozici USA doma i ve světě.

Řeč však přišla i na poli-
tické postoje viceprezident-
ské dvojice, přičemž Pence 

souboj kandidátských 
dvojek ovládl Pence 

Marek Schwarzmann

Kdo si hraje, nejen nezlobí, 
ale může to dotáhnout až 
k Nobelově ceně. Francouz 
Jean-Pierre Sauvage, Brit 
Fraser Stoddart a Nizozemec 
Bernard Feringa si při své 
práci pravidelně „hráli“ se 
skládačkami. Jejich hračky 
však byly výjimečné. Byly pro 
běžné oko neviditelné, šlo 
o molekuly. Královská švéd-
ská akademie věd jim nyní 
udělila prestižní cenu za de-
sign a výrobu miniaturních 
strojů o velikosti molekul. 

„Práce, za které byla 
udělena letošní ocenění, 

přinášejí zcela nový přístup 
k možnému využití molekul 
a objektům o velikosti v řádu 
nanometrů, což je velikost 
srovnatelná například 
s virem chřipky,“ vysvětlil 
pro deník E15 Jan Havlík 
z Vysoké školy chemicko-
-technologické v Praze. 
Nové poznatky v oboru 
takzvaných molekulárních 
strojů mají být využitel-
né mimo jiné při vývoji 
nových materiálů, senzorů 
a systémů pro uchování 
energie.

První krok učinil v roce 
1983 chemik Sauvage, 
když při naprosto jiném 

Nobelova cena 2016 za chemii

vyvinuli stroje velikosti molekuly 
ocenění za to, že zjistila, jak 
kontrolovat pohyb molekul. 
Uměle ovládané molekuly 
pak dokážou plnit určité úko-
ly, když je jim dodána energie, 
například světelná.

Vědci dokázali na mo-
lekulární úrovni vyrobit 
například miniaturní motor 
a následně nanoauto, Motor 
je dnes ve stejném stadiu, 
jako byl elektrický motor 
kolem roku 1830, kdy vědci 
představili různá otáčející se 
kola a hřídele, aniž tušili, že 
na základě jejich objevů bu-
dou jednou fungovat elektric-
ké vlaky, pračky, větráky či 
kuchyňské roboty.  více e15.cz

na akademIcké Půdě. tim Kaine (vlevo) a mike Pence během 
debaty na longwoodově univerzitě ve Farmville.
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mimo jiné zmínil, že by USA 
měly umístit protiraketový 
štít v Česku a Polsku.

Pence si v noční debatě 
vedl mnohem lépe než jeho 
rival Kaine. V prvních ko-
mentářích se na tom shodla 
nejen americká, ale i britská 
média. Podle listu The Guar-
dian však oba svým výstu-
pem překonali své šéfy, což 
v konečném vyznění Kaineovi 
uškodilo. Jeho prací totiž bylo 
co nejčastěji a nejhlasitěji 
zopakovat všechny hlouposti 
a urážky, které kdy Trump vy-
pustil ze svých úst. „Neustále 
skákal Pencemu do řeči a vel-
mi málo se usmíval,“ uvedl 
deník s tím, že vypadal a zněl 
příliš tvrdě a horlivě, zatímco 
Pence působil upřímným 
a uvolněným dojmem. Re-
publikánský kandidát přitom 
svou přívětivostí dokázal být 
pravým opakem nevypočita-
telného Trumpa.

Také portál Politico si 
všiml, že agresivní styl 
vedení debaty Kainemu 
přinesl jen málo. Pence totiž 
jízlivé narážky na Trumpovy 
kontroverzní výroky dokázal 
s přehledem ustát, a navíc 
Kainea s Clintonovou nařkl, 
že svou kampaň postavili jen 
na urážkách. /čtk, hý/

Humanitární konvoj OSN 
byl v září v Sýrii zničen 
při náletu. Lars Bromley 
z agentury OSN UNOSAT 
včera v Ženevě sdělil, že 
z analýz satelitních záběrů 
vyplývá, že „to byl nálet“. 
„Myslím, že to potvrdilo 
také mnoho jiných zdrojů,“ 
řekl Bromley. USA z útoku 
viní Rusko, které vinu od-
mítlo, a navíc zpochybnilo, 
že na kolonu vozů zaútočila 
letadla. V konvoji vyslaném 

OSN a Červeným půlměsí- 
cem bylo asi 30 kamionů; 
18 z nich bylo zničeno včet-
ně nákladu. Zemřelo 20 lidí.

Útok na konvoj byl po-
slední ranou příměří, které 
Rusko s USA dojednaly pro 
Sýrii 9. září. Deset dní nato 
syrská armáda klid zbraní 
vypověděla a začalo se zno-
vu bojovat. Rusko-americká 
roztržka vyústila v pře-
rušení jednání o obnově 
příměří. /čtk/  náZory str. 13

konvoj osn v září 
rozprášila letadla, 
dokazují to snímky

V čele OSN nejspíš stane Portugalec Guterres

Bývalý portugalský premiér António Guterres nejspíš 
bude novým generálním tajemníkem OSN. Ve včerejším 
šestém kole předběžného hlasování žádný ze stálých čle-
nů Rady bezpečnosti OSN jeho kandidaturu nevetoval. 

UKIP neví, kdo ji vede. Jamesová rezignovala

Diane Jamesová po pouhých 18 dnech odstoupila včera 
z čela Strany nezávislosti Spojeného království (UKIP), 
která patří k hlavním zastáncům odchodu Británie z EU. 
Jamesová jako příčinu své rezignace uvedla „osobní a pro-
fesní důvody“ včetně chybějící podpory. Po jejím odstou-
pení vyvstala otázka, kdo nyní UKIP vede. Paul Oakden, 
jenž byl úřadujícím předsedou strany po odchodu Nigela 
Farage, uvedl, že se musí poradit s volební komisí. /čtk/

Krátce

výzkumu omylem propojil 
dva prstence molekul tak, 
že zůstaly nerozdělitelné, 

avšak stále pohyblivé. Trojice 
oceněných Evropanů dostala 
podle akademie prestižní 

molekulární  
skelet

nano. Vedle nanoauta 
vědci vytvořili ze součástek 
tisíckrát menších, než je šíř-
ka vlasu, molekulární výtah, 
sval či počítačový čip.

rotující 
molekulární 

motor

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/udalosti/hrat-si-s-molekulami-nobelova-cena-za-chemii-patri-navrharum-miniaturnich-stroju-1323486


Sýrie: bez 
dohody a bez 
rukavic
Dva týdny po faktickém kon-
ci příměří v Sýrii Obamova 
administrativa oznámila, že 
končí i s rozhovory, které se 
celého procesu týkaly. A dala 
si záležet, aby nikdo nebyl 
na pochybách, že vina je vý-
hradně na straně Kremlu.

Dohoda o zastavení 
palby počítala s týdenním 
přerušením bojů. To mělo 
Američanům poskytnout čas 
a prostor, aby oddělili své 
„umírněné“ džihádisty od al-
-Káidy, Islámského státu 
a dalších organizací, které 
jsou na americkém sezna-
mu teroristů. Washington 
dokonce pohrozil rebelům, 
kteří se od al-Káidy a dalších 
neoddělí, závažnými důsled-
ky. Ale zůstalo jen u pohrů-
žek. Během sedmi dnů se 
žádná separace dobrých 
od zlých nekonala a syrská 
vláda si naopak stěžovala, 
že Fronta an-Nusrá, syrská 
franšíza al-Káidy, neustále 
útočí na vládní pozice.

Rusko a Sýrie proto zahá-
jily útoky na al-Káidu bez 
Spojených států. Ty se nejen 

odmítly připojit, ale ruské 
a syrské nálety navíc odsou-
dily. A právě kvůli ruským 
útokům na oddíly Fronty 
an-Nusrá, po jejichž boku 
bojují mnozí „umírnění“ 
džihádisté, Washington už 
po týdnu pohrozil vypově-
zením smlouvy s Moskvou. 
Hrozba přišla současně 
s americkým „chybným“ 
náletem na pozice syrské 
armády ve východosyrském 
Dejrizoru, při němž bylo 
zabito přes 80 syrských 

vojáků. Nyní Američanům 
údajně došla s Rusy všechna 
„trpělivost“.

Rusko nad formálním 
ukončením mrtvé smlouvy 
vyjádřilo „politování“, ale 
připomnělo, že snažit se 
o příměří v době, kdy příliš 
mnoho džihádistických 
skupin podporuje al-Káidu, 
beztak nemělo smysl. Spo-
jené státy navíc ujistily, že 
komunikace mezi armádami 
obou zemí bude pokračovat, 
aby se předešlo případ-
ným střetům při náletech 
na pozice Islámského státu. 
To se dá považovat za na-
prosté minimum spolupráce, 

která má předejít možné 
válce mezi USA a Ruskem. 
Nicméně tento konflikt svým 
způsobem možná už začal. 
Při americkém náletu na syr-
skou armádu v Dejrizoru 
mohli snadno zemřít i ruští 
„poradci“, kteří u tamních 
jednotek působí. Zatímco 
ruské letouny bombardovaly 
i jednotky rebelů, u nichž 
pro změnu působí „poradci“ 
američtí.

Americko-ruská smlouva 
nebyla naplňována, a tak je 
její vypovězení jen logic-
kou formalitou. Současně 
jako by tím ale syrská válka 
vstoupila do nové fáze, v níž 
už nebudou platit vůbec 
žádná pravidla a v níž nikdo 
nebude brát ohledy na ni-
koho, kdo se dost rychle 
nevzdá. Pro syrský džihád 
v čele s Daešem, al-Káidou 
a dalšími sunnitskými 
teroristickými skupinami se 
tím konflikt mění v exis-
tenciální boj o přežití, což 
platí i pro jejich – například 
saúdské či katarské – spon-
zory. A velkou neznámou je 
i postoj americké adminis-
trativy, která za pár měsíců 
vystřídá tu Obamovu. Podle 
americké televize Fox ruská 
armáda do Sýrie dovezla 
nejnovější protiraketové 
systémy schopné sestřelovat 
i křídlaté rakety. Že by to měl 
být náznak toho, co Rusko 
v Sýrii očekává?

autorka je komentátorkou  
literárních novin

Komentář

Tereza Spencerová
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Syrská válka vstoupila 
do nové fáze, v níž 
nikdo nebude brát 
ohledy na nikoho, kdo 
se rychle nevzdá.

Tvář dne 

 Potřebujeme mít takové podmínky, 
aby se lidem z nízkopříjmových profesí 
opravdu vyplatilo pracovat,
řekla o zvýšení minimální mzdy  
ministryně práce a sociálních věcí 
Michaela Marksová 
str. 2
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Glosa

Vláda se konečně rozhodla
Konec víření prachu, vláda rozhodla. Minimální mzda 
napřesrok vzroste, tentokrát o dosud nejvyšší sumu, a to 
pěkných 1100 korun. Není to částka, kterou by si předsta-
vovali vládní socialisté a odbory, ani obnos, který by ne- 
unesli zaměstnavatelé. Výsledek je zkrátka klasická plich-
ta. Vládu ani není potřeba příliš podezřívat, že naschvál 
rozhodla těsně před volbami. Ono se vyjednávání o růstu 
minimálního příjmu v tripartitě táhlo neúměrně dlouho. 

Jistě, vzhledem k tomu, že faktické navýšení platu pocítí 
lidé až od nového roku, mohl kabinet svůj verdikt na-
časovat jinak. Na podstatě věci by to ale nic nezměnilo. 
Také by se dalo říci, vzhledem k tomu, že toto opatření je 
zcela v rukou ministrů, že jednali docela zdvořile. A čistě 
ekonomicky? Kdy jindy než za hospodářského rozkvětu 
minimální taxy – měsíční i hodinovou – zvyšovat? Pokud 
tato kategorie příjmu bude existovat, nikdo lepší recept 
na to, jak s ní zacházet, nevymyslí.
 Jana Havligerová



Aleš Veverka 

Částka 677 900 korun obletěla 
minulý čtvrtek dopoledne 
český internet. Jde o základní 
cenu nové Škody Kodiaq, 
která se vztahuje na motor  
1.4 TSI (110 kW) kombinovaný 
buď s manuální převodovkou 
a pohonem všech kol, nebo 
s automatem DSG a předním 
pohonem. Včera byl na strán-
kách výrobce spuštěn konfi-
gurátor modelu, díky kterému 
známe složení jednotlivých 
výbav a samozřejmě také 
ceny příplatkových prvků.

ZáKlAd
Zveřejněná cena 677 900 ko- 
run se vztahuje k základní 
výbavě Active, která je už 
ale sama o sobě dost bohatá. 
Nechybějí litá 17palcová kola, 
automatická dvouzónová 
klimatizace, rádio Swing se 

6,5palcovým dotykovým dis-
plejem a osmi reproduktory, 
asistent rozjezdu do kopce, 
elektronická parkovací brzda, 
elektrické ovládání bočních 
oken, sedm airbagů, Front 
Assist nebo palubní počítač 
Maxi Dot. Standardem je 
dokonce příprava pro tažné 
zařízení nebo zadní opěradla 
dělená v poměru 40 : 20 : 40. 
Zkrátka slušná nálož.

STřEd
Prostřední linie Ambition 
startuje na částce 730 900 ko- 
run. Nad rámec linie Active 
nabízí infotainment Bolero 
s osmipalcovým dotykovým 

displejem, bezklíčové starto-
vání, tempomat s omezova-
čem rychlosti, systém Door 
Edge Protect, který chrání 
hrany dveří před otlučením 
na parkovištích, integrované 
mlhovky, světelný a dešťový 
senzor nebo vyjímatelnou 
diodovou svítilnu v zavaza-
delníku. Zde rovněž nechy-
bějí cargo elementy pro 
ukotvení nákladu a ve dve-
řích praktické deštníky.

VRcHOl
Dokonce i vrcholná výbava 
Style se drží pod osmi sty 
tisíci korunami. Za cenu 
795 900 korun dostane zá-

kazník všechny výše zmíně-
né prvky doplněné o diodové 
přední světlomety, elektricky 
nastavitelné sedadlo řidiče, 
bezklíčové odemykání a star-
tování Kessy, senzor únavy 
řidiče nebo zadní parkovací 
kameru.

Vůz vyjíždí na osmnácti-
palcových kolech, nechybí 
mu vyhřívání předních 
a zadních sedadel, audio 
Canton s deseti reprodukto-
ry a subwooferem o výkonu 
575 wattů, USB vstupy pro 
zadní cestující nebo zásuvka 
na 230 voltů. 

Takto vybavenému autu 
chybí vlastně už jenom 
navigace – Amundsen lze 
pro výbavy Ambition a Style 
pořídit za devět tisíc korun, 
verze Columbus vychází 
na 50 300 korun. 

dOPlňKy A BEZPEČNOST
K jasně daným liniím lze při-
koupit také výhodné pakety, 
které doplní výbavu o další 
prvky. Za paket Active Plus 
v hodnotě 25 tisíc korun 
zákazník zaplatí jen 15 tisíc 
a dostane tempomat s ome-
zovačem rychlosti, přední 
mlhovky a zadní parkovací 
senzory. Paket Ambition 
Plus v hodnotě 37 300 korun 
stojí 20 tisíc korun a zahr-
nuje plně diodové přední 
světlomety, diodové mlhovky 
s funkcí Corner, vyhřívání 
předních sedadel a Sunset. 
Paket Style Plus za 20 tisíc 
korun nabídne interiér v pro-
vedení Alcantary a kůže, 
vyhřívané přední sklo a vir-
tuální pedál pro bezdotykové 
otevírání pátých dveří.

Myslelo se však také 
na bezpečnost. Paket Style 
Safety za 25 tisíc korun 
zahrnuje Lane Assist (sys-
tém udržování v pruhu), 
Blind Spot Detect (hlídání 
mrtvého úhlu), Auto Light 
Assist (automatické přepí-
nání potkávacích a dálko-
vých světel) a Crew Protect 
Assist (proaktivní ochrana 
cestujících a boční airbagy 
vzadu). Paket Style Comfort 
(rovněž za 25 tisíc korun) 
zase přidá vyjímatelný vak 
Unibag, Park Assist s funkcí 
robotizovaného parkování, 
Driving Mode Select, vyhří-
vaný volant, ambientní LED 
osvětlení interiéru a automa-
tickou třízónovou klimatiza-
ci Climatronic. 
 více podrobností 
 na autorevue.cz
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n Základní cenu nové 
Škody Kodiaq zveřej-
nila mladoboleslav-
ská automobilka již 
na autosalonu v Paří-
ži, nyní je k dispozici 
také kompletní ceník 
se všemi výbavovými 
prvky.

Pro BeZPečnějŠí jíZdu. Paket Style Safety za 25 tisíc korun 
zahrnuje lane assist (systém udržování v pruhu), Blind Spot Detect 
(hlídání mrtvého úhlu), auto light assist (automatické přepínání 
potkávacích a dálkových světel) a Crew Protect assist (proaktivní 
ochranu cestujících a boční airbagy vzadu).

Škoda Kodiaq se zážehovým motorem – vybrané 
technické údaje a ceny (v korunách)

pramen škoda auto

Motor 1.4 TSi acT 1.4 TSi dSG 1.4 TSi dSG 2.0 TSi dSG

Pohon 4x4 4x2 4x4 4x4

Kombinovaná  
spotřeba (l/100 km)

6,9 6,2 7,2 7,4

Cena vozu  
ve výbavě Active 

677 900 677 900 727 900 767 900

Cena vozu ve  
výbavě Ambition 

730 900 730 900 780 900 820 900

Cena vozu  
ve výbavě Style

795 900 795 900 845 900 885 900

Škoda kodiaq  
má kompletní ceník  
a seznam výbavy
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http://www.autorevue.cz/skoda-kodiaq-ma-kompletni-cenik-ve-vsech-vybavach-se-vejde-pod-milion
http://www.autorevue.cz/skoda-kodiaq-ma-kompletni-cenik-ve-vsech-vybavach-se-vejde-pod-milion
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DOMOV PRO OSOBY S MENTÁLNÍM POSTIŽENÍM

DMS na podporu klientů Domova svaté Rodiny
Darujte domov i Vy!

Domov svaté Rodiny vznikl v Praze 6 před 25 lety jako jeden z prv-
ních charitních domů pro děti s mentálním a kombinovaným
postižením. V současnosti pečuje o 76 osob s postižením ve dvou
domech. Některé z nich nedosáhnou svým příjmem na plnou úhradu
za službu. Organizace Přátelé domova se proto rozhodla formou
DMS pomoci lidem, kteří v Domově žijí a nemají nikoho, kdo by jim
s úhradou služby finančně pomohl.

Pomozte jim také Vy a pošlete na číslo 87 777 dárcovskou SMS 
ve znění: DMS POMOCDOMOVU, tj. DMSmezeraPOMOCDOMOVU.

Můžete přispívat také pravidelně 
každý měsíc po dobu jednoho roku. 

Stačí odeslat dárcovskou SMS ve tvaru: 
DMS ROK POMOCDOMOVU na číslo 87 777 
a každý měsíc Vám bude automaticky 
odečtena částka 30 Kč.

Cena DMS je 30 Kč. 
Více na www.darcovskasms.cz

Děkujeme Vám.

259364/16 inzerce

n Seriál přenosů  
NT Live uvede roman-
tické drama Temně 
modré moře s Helen 
McCroryovou v hlavní 
roli.

Iva Přivřelová

Helen McCroryová patří 
mezi největší britské herecké 
hvězdy. Ve filmu to ukázala 
především v oscarovém 
snímku Královna. V televizi 
proslula rolí v seriálu Peaky 
Blinders. Častí návštěv-
níci přenosů z britského 
Národního divadla ji znají již 
z tragédie Medea. Další mo-
hou její herecký um docenit 
dnes od 19.45 hodin v praž-
ském kině Aero, které uvede 
záznam inscenace Temně 
modré moře. Jde o vrcholné 
romantické drama hvězdy 
anglických jevišť čtyřicátých 

Hit londýnského léta v aeru

terence rattigan:  
temně modré moře

(drama, velká Británie, 165 min)
režie: carrie cracknellová
Hrají: helen Mccroryová,  
Tom Burke, Peter Sullivan
Záznam vysílá aero od 19.45 hodin
Hodnocení: 80 %

a začátku padesátých let 
Terence Rattigana.

McCroryová v něm hraje 
Hester, která se právě po-
kusila o sebevraždu. Pár 
měsíců předtím opustila 
své spokojené, zajištěné 
manželství se soudcem kvůli 

mladšímu milenci, bývalému 
válečnému pilotovi. Ten v ní 
probudil netušené city, ale 
i nenaplnitelné touhy. Do-
chází jí, že nikdy nebude tak 
šťastná, jak by chtěla. Ratti-
ganův příběh, inspirovaný 
smrtí jeho bývalého milence, 

vypráví o tom, jak se ona 
a její přítel s tímto zjištěním 
vyrovnají. A je dojemný 
i v době, kdy už sebevražda 
ani homosexualita nejsou 
v Británii trestné.

Inscenace stojí na herec-
kém umu všech herců, kteří 
musejí vystihnout každé 
pohnutí mysli. To především 
McCroryová zvládá výborně, 
dobří jsou i její partneři Tom 
Burke v roli pilota utlume-
ného válkou či Nick Fletcher 
v roli lakonického německé-
ho souseda. 

Přenos NT Live znásobí 
zážitek blízkostí své kamery 
– velikost jeviště Lyttelton 
sice uspokojila velký zájem 
diváků o lístky, část z nich 
si ale držela moc od těla. 
Přitom i modrá scéna, stejně 
jako u Medey stvořená mla-
dým Tomem Scuttem, na-
značuje, že jde i o příběh sdí-
lení. Hesteřino malé osudové 
drama se odehrává v bytě 

v činžovním domě s papí-
rovými stěnami, v němž nic 
nezůstane utajeno. 

Také režisérku Carrie 
Cracknellovou už diváci 
znají z Medey. Temně modré 
moře tentokrát nemoder-
nizovala, až na zvláštní hru 
s hudebním doprovodem. 
Její klasické, realistické po-
jetí se drží v pozadí a slouží 
skvělému hereckému proje-
vu a prokreslené psychologii 
postav.

autorka je spolupracovnicí redakce

temné HlouBky váŠně. Freddie (tom Burke) má Hester  
(Helen mcCroryová) rád, ale ne dost. 
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německy mluvené 
filmy míří do česka
Výběr nejzajímavějších děl 
z aktuální produkce Němec-
ka, Rakouska a Švýcarska 
uvede festival německy 
mluvených filmů Das Film-
fest. Od 19. do 23. října bude 
v pražských kinech Lucer-
na a Atlas uvedeno 
na čtyřicet titulů 
– od historic-
kých snímků, 
psychologic-
kých dramat 
přes žánrová 
i artová díla až 
po bláznivé ko-
medie. Koncem 
října se přehlídka 
přesune do Brna, 
kde bude němčina znít 
až do 3. listopadu.

Festival nabídne řadu 
českých distribučních pre-
miér. Bude mezi nimi příběh 
rakouského malíře Egona 
Schieleho, drama 24 týdnů, 
které je v užším výběru pro 
Evropské filmové ceny, tem-
ný thriller Odvrácená strana 
Měsíce či historický snímek 
z prostředí dětské léčebny 
natočený podle skutečného 

příběhu Mlha v srpnu. „Je to 
pro nás znamení toho, že ně-
mecky mluvená kinemato-
grafie získává na důležitosti, 
že v Německu, Rakousku 
i Švýcarsku se točí kvalitní 

snímky zajímavé i pro 
mezinárodní publi-

kum,“ uvedla Sa-
rah Polewsky 

z Rakouského 
kulturního 
fóra.

Projekce 
doplní hosté 

z řad filmařů. 
Uvedeny 

budou i doku-
menty hledající 

odpovědi na aktu-
ální otázky či nechávající 
nahlédnout do zákulisí 
životů zajímavých osob-
ností. Zajímavostí bude 
klasický snímek z roku 1929 
s pozdější prominentní 
Hitlerovou režisérkou Leni 
Riefenstahlovou v hlavní 
roli. Horolezeckou tragédii 
o lásce a hrdinství Bílé peklo 
Piz Palü doprovodí živá 
hudba. /čtk/

Festival nabídne

české
distribuční premiéry  

včetně příběhu  
rakouského malíře  
Egona Schieleho.
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rePlIka 
Pro turIsty. 
Rodina šperkařů Bel-
dových vyrobila už třetí 
repliku svatováclavské 
koruny. objednal si ji 
Středočeský kraj, který 
ji chce vystavovat při 
významných akcích 
a lákat na ni turisty. Re-
plika, za niž kraj zaplatil 
kolem milionu korun, je 
vyrobena ze stříbrného 
plechu a pozlacena. 
Skelet je osazen 96 ka- 
meny ze skleněné 
kompozice a dvěma 
desítkami říčních nebo 
skleněných perel. „Je 
v podstatě vyrobena 
stejnou technologií jako 
za Karla iV., protože se 
to asi jinak udělat nedá, 
akorát máme lepší nářa-
dí,“ poznamenal 
Jiří Belda.
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n Bar, práce, sporto-
viště. Běžná místa, 
na nichž se lidé se-
znamují, už nejsou 
„in“. Populární jsou 
speed-dating a plat-
forma Tinder. Sociální 
sítě i mobilní aplikace 
úplně změnily chování 
všech. A nejen lidí.

Hana Filipová

Kdo má svůj profil na nej-
populárnější seznamovací 
aplikaci Tinder, by teď měl 
raději zbystřit. A dát si pozor 

na to, s kým si začíná. Teď 
se totiž na Tinderu nově 
objevují i kočky. Že to 
není nic překvapi-
vého? Že jich je 
tam už dlouho 
pěkná řada? 
Opatrně! 
Tentokrát jde 
o ty čtyřnohé. 
Stačí si jen 
vybrat: zrzky, 
bílé, černé, 
každému podle 
chuti. Kočky na se-
znamce nejsou jen jako 
okrasa či působivý mazlík, 
který má zvýšit šanci dvou-
nožců potkat toho pravého 
se stejným zájmem. Kočky 

z útulků už jsou na Tinderu 
v roli samotných uživate-

lek. Mezi osamocenými 
mladými lidmi 

hledají opuštěná 
zvířata své nové 

majitele.
Tak třeba 

usměvavá sleč-
na na fotkách 
s kočkou, která 

ráda a zběsile 
sprintuje či se 

povaluje na gauči, 
miluje ryby a při 

pohlazení vrní blahem. 
Vlastně kdokoli s ní může sdí-
let zálibu v kočičích jazýčcích 
či v muzikálu Cats. Na místě 
je však ostražitost. Každý 

řádek, který usměvavé „kočič-
ce“ člověk napíše, už nečte ta 
dvounohá! Už jen oslovením 
„ahoj, kotě“ nahrává uživatel 
protistraně na smeč.

Maskovaných kočičích 
profilů je teď totiž na seznam-
ce skoro k neučtení. Mají je 
nejen kočky, ale i kocouři 
nejrůznějšího věku. Myšlenka 
propojení světů čtyř- a dvou-
nohých koček a kocourů je 
přitom až zoufale jednodu-
chá. Na jedné straně stovky 
opuštěných zvířat, na druhé 
početná skupina mladých, 
na které doma nikdo nečeká 
a večery zatím tráví sami. Oba 
světy touží po společnosti 
a pohlazení. A kde je nejvyšší 

koncentrace lidí s úplně stej-
ným zájmem? Na seznamce. 
„K umístění máme momen-
tálně kolem tří set koček. 
Čas od času přijmeme i jiné 
zvíře, třeba králíka, potkana 
nebo osmáky degu. Situace 
je ale vážná a přestávají nám 
stačit kapacity. Proto se 
snažíme udat nalezence touto 
netradiční cestou,“ odhaluje 
pozadí projektu Chcipohlaze-
ní.cz předsedkyně Pražského 
spolku na ochranu zvířat 
Hana Janišová.

A tak, i když jde částečně 
o marketingový projekt, platí, 
co říkají jeho autoři: I kdyby 
pomohl jediné kočce k nové-
mu domovu, má to smysl.

Trendy

Pražský
spolek na ochranu

zvířat má kolem 

tří set
nalezených koček, 

jimž hledá
domov.

seznamka pro kočku


